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Dansk Skovforening, Klaus Skovfalk 

Grønt Råd Holbæk, Solvejg Jakobsen 

Holbæks Grønne Lunge, Søren Myrup 

Friluftsrådet, Caroline Seehusen 

 

Udvalget for Klima, Miljø og Natur 

Karen Thestrup Clausen 

Karina Helmer 

  

Holbæk kommune:  

Erik Kjærgaard 

Kasper Enevoldsen 

Bente Meehan 

Kasper Thor  

Lola Thorsteen 

 
Godkendelse af medlemskab i 

Natur og Miljøforum 

Oplæg ved Holbæk jægerråd v. Marianne Granzow 

Foreningen er optaget  

 
Kommunens arbejde med stier 

og adgang til naturen  

Oplæg ved Bente Meehan 

Input fra organisationer/for-

eninger til dagens tema 

Stier i Holbæk kommune er Ikke overrendte, der er kø 

på motorvejen men ikke i naturen. Det til trods er der 

mange lodsejere som er bekymrede ved udsigten til 

stier.  

Der skal arbejdes på at gøre stier til møderum mellem 

mennesker og naturen. Det gøres bl.a. ved:  

1. at sikre at stier vedligeholdes – men lad rabatten 

være.  

2. At der arbejdes på at stier er forbundne, så man 

kan opleve runderinger og komme fra et natur-

område/sti til et andet uden at skulle langt ad 

trafikerede veje.  

3. At arbejde for naturdannelse. Det kan gøre ved, 

at børn og unge uddannes i naturen om naturen, 

kunne der prioriteres en naturrygsæk på linje 

med kulturrygsækken? Ved at der laves kampag-

ner som lærer folk at der skal tages hensyn i na-

turen, både til naturen her tænkes især på at 
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fremme biotoper og at sikre fred omkring yngleti-

der, men også til måder vi møder hinanden på. 

Her tænkes på møder mellem stående (med kik-

kert) gående, cyklende, hestfolket og jægerne.  

4. At arbejde med at stier indeholder flere spor, så 

der bliver plads til gående, cyklende og evt. heste 

ad de samme stier.  

5. Stier skal ikke kun ligge i naturen uden for byen, 

men skal også være tilgængelige for by oplevel-

ser, og disse stier skal være trygge og sikre at 

bruge.  

  

Derudover 

1. At arbejde på at stier indeholder flere spor, så 

der bliver plads til gående, cyklende og evt. heste 

ad de samme stier. 

2. Der skal arbejdes på korridorer så der kommer 

forbindelse mellem stier, vand(kvalitet) og anlæg 

af nye skove og lavbundsjorde. Disse elementer 

skal indtænkes som områder, der kan under-

støtte hinanden frem for enkeltstående områder. 

3. Grønne korridorer og flere naturstier skal sikre at 

flora og fauna kan få bedre levevilkår. Men na-

turstier skal planlægges med respekt for især 

fauna, der har brug for at kunne udvikle sig ufor-

styrret.  

4. Overvej samarbejde med kirken i forhold til at 

anlægge natur/grønne områder på deres jorde. 

Hellere mange små grønne oaser end at man skal 

rejse langt for en stor naturoplevelse.  

5. At man gennemfører stiplanen fra 2009, så 

kunne man komme langt ift. folks brug af stier.  

6. Bedre skiltning ville give bedre oplevelser og 

holde flere på stierne.  

7. Serviceniveau: man skal i udgangspunkt rydde 

op efter sige selv, men toiletter, gelænder på ud-

valgte steder samt tilgængelige kort kan gøre na-

turen mere tilgængelig.  

8. Vild med vilje skal også være på etablerede ste-

der, ikke kun nye steder - det kræver et vedva-

rende fokus at ændre vaner, så gamle vaner med 

f.eks. græsslåning af rabatter og vejkanter bliver 

udfordret og ses som steder der er med til at 

sikre biodiversitet.  

  

Spørgsmål fra KMN: hvordan kan vi formidle om flora og 

fauna, oplevelser og gode møder i naturen?  

1. På app  
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2. Med QR koder (der leder til en hjemmeside, da 

app er dyr) denne hjemmeside kunne evt. udvik-

les af unge mennesker.  

3. God formidling på Facebook, den gode historie 

skal nok sprede sig.  

4. Fysiske skilte i naturen.  

5. Fysiske rutekort.  

Temaer for møder i 2024  KMN skal i 2024 især arbejde med: biodiversitet, VE 

anlæg (og naturen i den forbindelses), rewilding, lav-

bundsjorde (-undersøge om der kan laves korridorer 

eller sammenhænge i forhold til stier og skovrejsning) 

Vand. 

Forslag fra forum (udover ovenstående temaer):  

1. Fokus på Isefjorden 

2. OBS på kystnær natur. Den forsvinder pga. hav-

vandstigning 

3. Afgræsning med køer frem for får => bedre bio-

diversitet 

4. Udbred Klyngetankegang, så der tænkes i sam-

menhænge og gensidige effekter af indsatser 

Eventuelt 

-info om 3. generation af Natura 

2000 planlægningen 

Der sendes mail ud i oktober med information og in-

strukser til at afgive høringssvar i forbindelse med kom-

munernes handleplaner for Natura 2000. Forventet vil 

høringssvar kunne afgives i 1. kvartal af 2024. 

 
 


